

La version française suit.

January 14, 2022

Delivered via email

The Honourable Steven Guilbeault, P.C., M.P.
Minister of Environment and Climate Change Canada
House of Commons
Ottawa, Ontario
K1A 0A6

cc. The Honourable Chrystia Freeland, P.C., M.P., Deputy Prime Minister and Minister of Finance

Re: Congratulations – Looking forward to working with your government on healthy waters

Dear Minister:

On behalf of the Canadian Coalition for Healthy Waters, we wish to congratulate you on your appointment as Minister of Environment and Climate Change Canada.

[The Canadian Coalition for Healthy Waters](#) (CCHW) is a national coalition advocating for the health of fresh water across Canada. From rivers to aquifers, wetlands to estuaries, and lakes to glaciers, water is fundamental to the health, economic prosperity, social well-being and resilience of communities across Canada, and to the healthy functioning of the planet's ecosystems. To note, the CCHW is a non-Indigenous led coalition, and we do not speak for Indigenous Peoples. As such, we strongly encourage you to seek Indigenous perspectives on freshwater protection and ensure your government's actions align with, and uphold, Indigenous inherent rights.

Members of the CCHW were very pleased to see your government's commitments to move forward with a plan to protect our fresh water as well as creating and protecting good jobs, fighting climate change and habitat loss, and ensuring cleaner, healthier communities for Canadians through your mandate commitment to "establish a Canada Water Agency and implement a strengthened Freshwater Action Plan, including a historic investment to provide funding to protect and restore large lakes and river systems" as well as your commitment to "advance the modernization of the Canada Water Act to reflect Canada's freshwater reality, including climate change and Indigenous rights."

The CCHW is eager to work with you and with all Parliamentarians as your government delivers on the mandate entrusted to it by Canadians. Moving forward, we urge you to prioritize the following actions in order to meet these important commitments within your mandate:

1. Establish the **Canada Water Agency** based on the following foundational pillars to make a real difference for people in Canada:
 - a. Meaningfully **advance the federal government's commitment to reconciliation** with Indigenous Peoples.
 - b. **Create and mobilize both Western and Indigenous science and knowledge** needed to predict and respond to water problems and opportunities.

- c. Strengthen **shared water decision-making and management**.
 - d. Emphasize the importance of **watershed boundaries in all water decision-making**.
 - e. Play a **key role in addressing outdated water laws and policies**.
2. **Modernize the *Canada Water Act*** in collaboration with provincial, territorial, and Indigenous governments while ensuring that the renewed *Act* is **consent-based and rooted in nation-to-nation relationships** through a co-drafting process with Indigenous Nations.
3. **Create a Canada Water Fund** with a bold investment of \$225 million a year towards the health of our waters in order to support community organizations, Indigenous communities, provinces/territories and local governments to create local jobs while strengthening climate resilience, and the quality of life for people in Canada.

Placing a priority on achieving freshwater health over the next four years will not only deliver on important commitments, it will also create a powerful and long-lasting legacy to protect and restore the health of freshwater right across the country while increasing our resilience in the face of a changing climate.

We look forward to working with you and the government to achieve this vision and **request a meeting at your earliest convenience** to discuss this opportunity in more detail.

Yours sincerely,

[Signature on original]

Andrew Stegemann

Chair, Canadian Coalition for Healthy Waters & Director, Our Living Waters, signed on behalf of the following Canadian Coalition for Healthy Waters members:



Phillip Meintzer
Conservation Specialist
Alberta Wilderness Association (AWA)



Kariann Aarup
Executive Director
AquaAction



Melissa Bramham
National Director
Canadian Freshwater Alliance



Denise Cloutier
Directrice générale
Centre d'interprétation de l'eau (C.I.EAU)



Merrell-Ann Phare
Executive Director
Centre for Indigenous Environmental Resources



Daniel Piché
Président
Coalition pour une navigation responsable et durable



Lois Corbett
Executive Director
Conservation Council of New Brunswick



Annabelle White
Co-CEO, Founder, Primary Visionary
Dragonfly Ventures



Michelle Woodhouse
Program Manager - Freshwater and the Great Lakes
Environmental Defence



Dominique Monchamp
Directrice générale
Fondation de Gaspé Beaubien



Oliver Brandes
Chair
Forum for Leadership on Water (FLOW)



John Pomeroy
Director
Global Water Futures



Emily Amon
Water Programs Lead
Green Communities Canada



Nathalie Piedboeuf
Directrice générale
Groupe d'éducation et d'écosurveillance de l'eau



Kat Hartwig
Executive Director
Living Lakes Canada



Glen Koroluk
Executive Director
Manitoba Eco-Network



Andrew McCammon
Executive Director
Ontario Headwaters Institute



Andrew Stegemann
Director
Our Living Waters



Bryan Smith
Chair
Oxford Coalition for Social Justice



Ania Javorski
Collaborative Monitoring Initiative Coordinator
POLIS Water Sustainability Project



Martin Vaillancourt
Directeur général
Regroupement national des conseils régionaux de
l'environnement du Québec



Roberta Webster
Director, Strategic Initiatives & Government Relations
Rivershed Society of BC



Dwight Wolfe
Chief Operating Officer
Tesera Systems Inc.



Sadie Fischer
Environmental Program Coordinator
U-Links Centre for Community Based Research



Irena F Creed
Vice-Principal Research & Innovation
University of Toronto - Scarborough



Roy Brouwer
Professor and Executive Director
Water Institute, University of Waterloo



Kat Kavanagh
Executive Director
Water Rangers



Aaron Hill
Executive Director
Watershed Watch Salmon Society



Barbara King
Executive Director
Watersheds Canada



Derek Gray
Director, Laurier Institute for Water Science
Wilfrid Laurier University



Elizabeth Hendriks
Vice-President, Restoration and Regeneration
WWF-Canada

le 14 janvier 2022

Livré par courriel

L'honorable Steven Guilbeault, C.P., député
Ministre de l'Environnement et du Changement climatique du Canada
Chambre des communes
Ottawa, Ontario
K1A 0A6

cc. L'honorable Chrystia Freeland, C.P., députée, Vice-première ministre et ministre des Finances

Objet : Félicitations – Nous avons hâte de travailler avec votre gouvernement pour faire progresser la santé des eaux

Monsieur le Ministre,

Au nom de la Coalition canadienne pour des eaux saines, nous tenons à vous féliciter pour votre nomination au poste de ministre de l'Environnement et du Changement climatique du Canada.

[La Coalition canadienne pour des eaux saines](#) (CCES) est une coalition nationale qui défend la santé de l'eau douce au Canada. Des rivières aux aquifères, des zones humides aux estuaires, en passant par les lacs et les glaciers, nos eaux sont fondamentales pour assurer la santé, la prospérité économique, le bien-être social et la résilience de communautés partout au Canada, ainsi que pour assurer le bon fonctionnement des écosystèmes de la planète. Il est à noter que la CCES est une coalition dirigée par des non-Autochtones et que nous ne parlons pas au nom des Peuples Autochtones. À ce propos, nous vous encourageons vivement à solliciter le point de vue des Peuples Autochtones sur la protection de l'eau douce et à veiller à ce que les actions de votre gouvernement soient conformes et fassent respecter les droits inhérents des Autochtones.

Les membres de la CCES sont très heureux de voir que votre gouvernement s'est engagé à aller de l'avant avec un plan pour protéger nos réserves d'eau douce ainsi que créer et protéger de bons emplois, lutter contre le changement climatique et la perte d'habitat, et assurer aux Canadiens des communautés plus propres et plus saines par l'engagement de votre mandat à « établir une Agence canadienne de l'eau et mettre en œuvre un Plan d'action sur l'eau renforcé, notamment un investissement historique visant à fournir des fonds pour protéger et restaurer les grands lacs et les réseaux fluviaux » ainsi que votre engagement à « promouvoir la modernisation de la Loi sur les ressources en eau du Canada pour qu'elle reflète la nouvelle réalité en matière d'eau douce au pays, y compris les changements climatiques et les droits des Autochtones. »

La CCES souhaite vivement de travailler avec vous et tous les parlementaires pour que votre gouvernement puisse remplir le mandat que vous ont confié les Canadiens. Pour l'avenir, nous vous demandons ardemment de donner la priorité aux actions suivantes, afin de respecter ces engagements importants dans le cadre de votre mandat :

1. Établir **l'Agence canadienne de l'eau** en se basant sur les piliers fondamentaux suivants afin de faire une réelle différence pour l'ensemble des Canadiens :
 - a. Faire **avancer** de façon significative **l'engagement du gouvernement fédéral à l'égard de la réconciliation** avec les Peuples Autochtones.

- b. **Créer et mobiliser la science et la connaissance occidentales et autochtones nécessaires** pour prévoir les problèmes et les possibilités liés à l'eau et y répondre.
 - c. Renforcer le **partage de la prise de décisions et de la gestion relatives à l'eau.**
 - d. Tenir compte de l'importance des **limites des bassins versants dans toutes les décisions prises relativement à l'eau.**
 - e. Jouer un **rôle clé dans la modernisation des lois et des politiques désuètes en matière d'eau.**
2. **Moderniser la Loi sur les ressources en eau du Canada**, en collaboration avec les gouvernements provinciaux, territoriaux et Autochtones, tout en assurant que la loi renouvelée est fondée sur le **consentement et ancrée dans des relations de nation à nation**, à travers un processus de corédaction avec les Nations Autochtones.
3. **Mettre sur pied un Fonds canadien de l'eau** avec un investissement audacieux de 225 millions de dollars par année dans la santé de nos eaux afin de soutenir les organisations communautaires, les communautés autochtones, les provinces et territoires ainsi que les gouvernements locaux pour créer des emplois locaux tout en renforçant la résilience climatique et la qualité de vie de l'ensemble des Canadiens.

Le fait d'accorder la priorité à la santé de l'eau douce au cours des quatre prochaines années permettra non seulement de respecter des engagements importants, mais aussi de créer un héritage marquant et durable pour protéger et restaurer la santé de l'eau douce à travers le pays, tout en augmentant notre résilience face aux changements climatiques.

Nous avons hâte de travailler avec vous et le gouvernement pour concrétiser cette vision et **nous sollicitons une rencontre dès que possible** pour discuter de cette opportunité plus en détail.

Veuillez agréer l'expression de nos sentiments distingués,

Andrew Stegemann

Président de la Coalition canadienne pour des eaux saines & Administrateur de Nos eaux vivantes,
signé au nom des membres suivants de la Coalition canadienne pour des eaux saines :



Phillip Meintzer
Conservation Specialist
Alberta Wilderness Association (AWA)



Kariann Aarup
Executive Director
AquaAction



Melissa Bramham
National Director
Canadian Freshwater Alliance



Denise Cloutier
Directrice générale
Centre d'interprétation de l'eau (C.I.EAU)



Merrell-Ann Phare
Executive Director
Centre for Indigenous Environmental Resources



Daniel Piché
Président
Coalition pour une navigation responsable et durable



Lois Corbett
Executive Director
Conservation Council of New Brunswick



Annabelle White
Co-CEO, Founder, Primary Visionary
Dragonfly Ventures



Michelle Woodhouse
Program Manager - Freshwater and the Great Lakes
Environmental Defence



Dominique Monchamp
Directrice générale
Fondation de Gaspé Beaubien



Oliver Brandes
Chair
Forum for Leadership on Water (FLOW)



John Pomeroy
Director
Global Water Futures



Emily Amon
Water Programs Lead
Green Communities Canada



Nathalie Piedboeuf
Directrice générale
Groupe d'éducation et d'écosurveillance de l'eau



Kat Hartwig
Executive Director
Living Lakes Canada



Glen Koroluk
Executive Director
Manitoba Eco-Network



Andrew McCammon
Executive Director
Ontario Headwaters Institute



Andrew Stegemann
Director
Our Living Waters



Bryan Smith
Chair
Oxford Coalition for Social Justice



Ania Javorski
Collaborative Monitoring Initiative Coordinator
POLIS Water Sustainability Project



Martin Vaillancourt
Directeur général
Regroupement national des conseils régionaux de
l'environnement du Québec



Roberta Webster

Director, Strategic Initiatives & Government Relations
Rivershed Society of BC



Dwight Wolfe

Chief Operating Officer
Tesera Systems Inc.



Sadie Fischer

Environmental Program Coordinator
U-Links Centre for Community Based Research



Irena F Creed

Vice-Principal Research & Innovation
University of Toronto - Scarborough



Roy Brouwer

Professor and Executive Director
Water Institute, University of Waterloo



Kat Kavanagh

Executive Director
Water Rangers



Aaron Hill

Executive Director
Watershed Watch Salmon Society



Barbara King

Executive Director
Watersheds Canada



Derek Gray

Director, Laurier Institute for Water Science
Wilfrid Laurier University



Elizabeth Hendriks

Vice-President, Restoration and Regeneration
WWF-Canada